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خبر فوتبال

ثریا آقایی المپیکی شد
ثریا آقایی به عنــوان اولین بانــوی بدمینتون باز ایران  �

ســهمیه حضــور در بازی هــای المپیــک ۲۰۲۰ توکیو را 
کســب کرد. این ســهمیه در شــرایطی به دست آمد که 
«دوهاهانی»، ورزشــکار مصری، با توجه به اینکه هم در 
بخش انفرادی و هم در بخش دوبل مســابقات موفق به 
کسب ورودی شــده بود، تنها اجازه داشت در یک بخش 
شــرکت کند و با اعلام حضورش در تیم مصر و در بخش 
تیمی، بر اســاس رنکینگ این فرصت به بانوی ورزشکار 
ایرانی رســید تا در المپیک به میدان برود. آقایی که برای 
نخستین بار در فهرست رزرو المپیک قرار گرفته بود، با این 
شــرایط سهمیه مســتقیم حضور در المپیک را به دست 
آورد و بــرای نخســتین بار در تاریخ ایــن ورزش، نماینده 
فدراســیون بدمنیتون ایران در توکیو خواهد بود. پیش از 
او، کاوه مهرابی در تیم ملی بدمینتون مردان جواز شرکت 
در بازی های المپیک را به دســت آورده بود. او به عنوان 
اولین ورزشکار این رشته در المپیک ۲۰۰۸ پکن حاضر شد.

رأی اولیه ۲۰ ماه محرومیت
 برای ملی پوش کاراته

به گزارش ایســنا، فدراســیون جهانی کاراته پس  �
از دریافت مستندات فدراســیون کاراته ایران مبنی بر 
ســهوی بودن دوپینگ یکــی از کاراته کاهای المپیکی 
ایران، رأی اولیه خود را مبنی بر ۲۰ ماه محرومیت این 
کاراته کا اعلام کرده است. با توجه به قانون محرومیت 
چهار ساله ورزشــکاران دوپینگی از حضور در میادین، 
به نظر می رسد فدراسیون جهانی کاراته با صدور رأی 
اولیه محرومیت ۲۰ ماهه، تا حد زیادی ســهوی بودن 
دوپینــگ ملی پوش کاراته ایران را قبول کرده اســت. 
فدراســیون کاراته ایران نسبت به محرومیت ۲۰ ماهه 
نیز اعتــراض خود را اعلام کــرده و باید دید چه رأیی 
در این باره صادر خواهد شــد. تیم ملــی کاراته مردان 
ایران موفق به کسب دو سهمیه المپیک توسط بهمن 
عسکری و ســجاد گنج زاده شده اســت، اما چند روز 
پیش تســت دوپینگ یکی از ایــن دو نماینده ایران در 

المپیک مثبت اعلام شد.

علیرضا بیرانوند
 دروازه بان سپاهان می شود؟

علیرضا بیرانونــد دروازه بان شــماره یک تیم ملی  �
شاید به لیگ ایران برگردد؛ این موضوعی است که تأیید 
نشده  ولی تا به الان رد هم نشده است. در واقع بیرانوند 
در آخریــن گفت وگویی که بعــد از بازی های تیم ملی 
داشــته اســت، تأیید کرده از لیگ ایران پیشنهاد دارد و 
هنوز نمی تواند به طور قطع بگوید آن را رد خواهد کرد. 
به گزارش فرارو، حالا که بیرانوند می گوید از لیگ ایران 
پیشــنهاد دارد این ســؤال مطرح می شود که کدام تیم 
ایرانی به بیرانوند پیشنهاد داده است؟ آیا او قرار است 
دوباره به پرســپولیس برگردد؟ این موضوع تا حدودی 
منتفی است، چون همین یکی، دو روز قبل بود که خبر 
رسید یحیی گل محمدی به مسئولان باشگاه پرسپولیس 
اعلام کرده علاقه ای به همکاری مجدد با بازیکنانی که 
از پرســپولیس جدا شــده اند، ندارد. پس گزینه حضور 
بیرانوند در پرســپولیس آن هــم در روز هایی که حامد 
لک بد کار نکرده منتفی اســت. از طرفی باید دستمزد 
بالای علیرضا بیرانوند را هم حساب کرد؛ کمتر تیمی در 
لیگ ایران توانایی پرداخت دستمزد علیرضا بیرانوند را 
دارد. فارغ از صحبت های عجیب و غریبی که می گویند 
قرارداد را «دلی» بســته اند  ولی بعد مشخص می شود 
میلیاردی اســت، در ایران شــاید فقــط دو تیم توانایی 
پرداخت دســتمزد بیرانوند را داشته باشند که یکی از 
آنها تیم سپاهان است. با این حال، مهم ترین فاکتوری که 
باعث می شود سپاهان سراغ بیرانوند برود، پیشنهادهای 
خارجی است که به دســت پیام نیازمند رسیده است. 
دروازه بــان جــوان و اصلی ســپاهان پیشــنهادهای 
جدی از لیگ پرتغال دارد و شــایعه شده که با باشگاه 
پورتیموننزه این کشــور به توافق رسیده است. طبیعی 
است که اگر سپاهان به فکر قهرمانی در لیگ برتر باشد، 
به سراغ یکی از بهترین دروازه بان های ایران برود. مورد 
آخر که شاید روی تصمیم بیرانوند برای حضور در ایران 
و باشگاه ســپاهان تأثیرگذار باشد، سال منتهی به جام 
جهانی است. او می گوید مستقیما به مسئولان باشگاه 
آنتورپ هشدار داده که یا باید شماره یک تیم و فیکس 
باشــد یا اینکه از آنتورپ می رود. جدایــی از آنتورپ و 
رفتن به تیمی جدید در اروپا، شــاید ضمانت لازم برای 
بازی کردن به عنــوان دروازه بان فیکس را برای بیرانوند 
نداشته باشد. در حالی که با حضورش در لیگ برتر ایران، 
این تضمین به او خواهد داده شــد و می تواند تا شروع 
جام جهانی، در رقابت های باشگاهی فیکس بازی کند.

استقلال و سپاهان رکوردداران 
تاریخ لیگ برتر

به گــزارش فوتبال ۳۶۰ در تاریــخ لیگ برتر تاکنون  �
بازی ها در ۳۵ شــهر مختلف برگزار شــده است. البته 
این به معنای آن نیســت که ۳۵ شهر گوناگون صاحب 
نماینده در این مسابقات بوده اند. برخی از شهرها مانند 
کیش، شوشــتر، امیدیــه و... در وضعیتی که تیم میزبان 
شرایط میزبانی نداشته یا از میزبانی محروم بوده پذیرای 
ایــن رقابت ها بوده اند. تهران با میزبانی هزارو ۳۲۱ بازی 
در لیــگ برتــر رکورددار اســت و در شــهرهای دزفول، 
بم و کیش فقط یک مســابقه برگزار شــده است.  مانع 
پیش روی اســتقلال برای کنار زدن ســپاهان: استقلال و 
سپاهان با پیروزی در ۲۴ شــهر مختلف رکورددار تاریخ 
لیگ برتر هستند. دزفول و بندرعباس شهرهایی هستند 
که استقلال در آنها به پیروزی رسیده ولی سپاهان چنین 
تجربه ای نداشــته است. در اولین دوره لیگ برتر، دزفول 
میزبان بازی فولاد با استقلال بود و در لیگ دوازدهم هم 
در تنها دوره ای که بندرعباس در لیگ نماینده داشــت، 
اســتقلال آلومینیوم هرمزگان را در خانه اش شکســت 
داد ولی سپاهان این توفیق را نداشت. رفسنجان و اراک 
شهرهایی هســتند که در این دوره برای نخستین بار در 
لیگ برتر صاحب نماینده شــده اند و سپاهان در آنها به 
پیروزی رسیده ولی استقلال تاکنون بردی در آنجا نداشته 
است. استقلال در رفسنجان مقابل مس به تساوی یک-
یک رســید. این تیم هنوز در اراک بازی نداشــته و هفته 
بعد میهمان آلومینیوم اراک است. آبی پوشان در صورت 
ادامه روند پیروزی های هفته های اخیر خود در این هفته 
به تنهایی رکورد تاریــخ لیگ برتر را به نام خود خواهند 
کرد ولی یک چالش مانع رسیدن استقلال به این رکورد 
اســت. ورزشگاه امام خمینی شهر اراک به دلیل مشکل 
نور قادر به میزبانی از این مسابقه نیست و هنوز ورزشگاه 
محل برگزاری این دیدار مشــخص نشده و شاید بازی به 
شــهری که استقلال قبلا ســابقه پیروزی در آن را دارد، 
منتقل شــود تا فعلا رکوردشــکنی اســتقلال به تعویق 
بیفتد. پس از استقلال و سپاهان، تراکتور با پیروزی در ۲۲ 

شهر در رتبه سوم جای دارد.
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شــرق:  انتخاب فرزانه فصیحــی به عنوان 
نماینــده زن دوومیدانی ایــران در بازی های 
المپیــک ۲۰۲۰ توکیــو، حاشــیه های زیادی 
را بــرای این فدراســیون و البته کمیته ملی 
المپیــک بــه وجــود آورده اســت. کمیته 
بین المللــی المپیــک (IOC) در هر دوره از 
بازی های المپیک سهمیه هایی را به صورت 
مســتقیم، برای برخی کشــورها که توانایی 
رســیدن به حــد نصاب های تعیین شــده را 
ندارنــد، در نظر می گیرد تا آنها نیز حضور در 
ایــن آوردگاه مهم را تجربه کنند. مســئولان 
کمیته ملــی المپیک ایران نیز برای این دوره 
 IOC از بازی های المپیــک، رایزنی هایی را با
انجام داده اند تا از ایــن امتیاز برای یکی، دو 

رشته استفاده کنند.
بنــا بر اعــلام این مســئولان تا بــه الان 
کسب یک ســهمیه اعطایی (یونیورسالیتی) 
در دوومیدانــی بانوان قطعی شــده که به 

فرزانه فصیحی تعلق گرفته اســت؛ دونــده ای که ماده 
تخصصی اش دوی ۶۰ متر ســالنی است اما می خواهد 
در المپیــک توکیــو در دوی ۱۰۰ متــر بــدود. حواشــی 
به وجود آمــده حــالا بر ســر این اســت که فدراســیون 
دوومیدانی به عنوان متولی اصلی این رشــته، بر اساس 
چه معیاری این ســهمیه را به فصیحی اختصاص داده 
اســت؟ هاشــم صیامی، رئیس فدراســیون دوومیدانی 
در این باره به «شرق» می گوید: «باتوجه به اینکه سهمیه 
اعطایی از سوی IOC تنها در دو  ۱۰۰ متر تعلق می گرفت، 
ما این ســهمیه را بــه خانــم فصیحی دادیم. ایشــان 
در حال حاضر بهترین دونده سرعتی ما در کشور هستند. 
باید از کارشناسان و مسئولان کمیته ملی المپیک تشکر 

کنیم که درایت به خرج دادند و این سهمیه را گرفتند».
صیامی در حالی مدعی اســت سهمیه های اعطایی 
به دوومیدانی کاران زن در المپیک ۲۰۲۰ فقط در دو  ۱۰۰ 
متر توزیع می شــود که قوانین چیز دیگــری را می گوید. 
در دســتورالعملی که برای ســهمیه های یونیورسالیتی 
تعریــف شــده، بندی وجــود دارد که به طــور دقیق به 
این موضوع اشــاره می کند. به این صورت که کشــورها 
می توانند نفرات خود را در بیشــتر مواد فضای باز به جز 
ماده هــای ترکیبی، دو  ۱۰ هزار و ســه هزار مانع معرفی 
کنند. رئیس فدراســیون دوومیدانی در ادامه در واکنش 
به این سؤال «شــرق» که چرا با وجود این بند، می گویید 
سهمیه های اعطایي فقط به دو  ۱۰۰ متر تعلق می گیرد، 
این  گونه پاسخ داد: «ما فقط در دو  ۱۰۰ متر این شانس را 
داشتیم که نفر معرفی کنیم. چون تعداد شرکت کننده ها 
در این ماده زیاد اســت. مثلا اگر در یک ماده پرشــی نفر 
معرفی می کردیم، ممکن بود از تعداد شــرکت کننده ها 

کم شود و آن وقت نماینده ای را که به فدراسیون جهانی 
دوومیدانی معرفی کردیم، مــورد تأیید قرار نگیرد و این 
سهمیه سوخت شود. باز هم می گویم این درایت کمیته 
ملی المپیک بود که تشخیص دادند در دو  ۱۰۰ متر جای 

خالی وجود دارد و سهمیه را برای ما گرفتند».
صیامــی در حالی ایــن توجیه را مطــرح می کند که 
«شــرق» روز گذشــته در گفت وگــو با چند کارشــناس 
دوومیدانی درخصوص صحت و ســقم آن کسب اطلاع 
کرد اما همگی آن را رد کردند. نکته جالب اینجاست که 
صیامی روز گذشــته در اظهارنظر متفاوت دیگری بیشتر 
به این حاشــیه ها دامن زد. او در این مورد به ایسنا گفت: 
«ایــن بحث از قبل و زمان سرپرســتی آقای عرب مطرح 
بوده اســت. ما موافق بودیم یک خانم معرفی شود اما 
همه مکاتبات توســط کمیته ملی المپیک انجام شد. ما 
هیچ مکاتبه ای با فدراسیون جهانی و کمیته ملی المپیک 
انجام ندادیم. دوست داشتیم یکی از خانم ها به المپیک 
بــرود اما چون بحــث المپیک بوده کمیتــه موضوع را 

پیگیری کرده است».
انتقاد دیگری که در مورد انتخاب فصیحی به عنوان 
دونــده المپیکــی ایران مطرح اســت، این اســت که او 
درحال حاضر دومین نفر برتــر ایران در رده بندی جهانی 

اســت. برترین دوومیدانی کار زن کشــور در این رده بندی 
ریحانه مبینی است؛ دوومیدانی کاری که بعد از ۴۵ سال 
رکورد پرش طول زنان را شکست. در توضیحات بندهای 
دیگر دستورالعمل سهمیه های اعطایی آمده که کشورها 
می توانند بهترین نفر خود را با بالاترین رنکینگ به المپیک 
بفرستند. بنابر ادعای بســیاری از کارشناسان، این چهره 
نوظهور دوومیدانی بانوان از شــانس های اصلی کسب 
مدال در مســابقات آسیایی است. رنکینگ فعلی او ۱۷۷ 
و رنکینگ فصیحی ۱۸۶ است اما در بخش امتیاز جهانی 

این فصیحی است که نسبت به مبینی برتری دارد.
صیامی در این باره به «شرق» توضیح داد: «ما دختران 
شایســته زیادی داریم اما در حال حاضر فرزانه فصیحی 
شایسته ترین بانوی دوومیدانی کار  کشور است. او چندی 
پیش ورودی مســابقات داخل ســالن جهان را آورد اما 
این رقابت ها به خاطر کرونا لغو شــد.یکی از ملاک های 
اصلی مان برای معرفی ایشان همین موضوع بود. ضمن 
اینکه او دو مدال مسابقات داخل سالن آسیا را هم دارد».
با تمام ایــن اوصاف تنهــا نماینــده دوومیدانی زن 
ایــران در بازی های المپیک توکیو انتخاب شــده و دیگر 
فرصتــی بــرای تجدید نظر در مــورد ورزشــکار اعزامی 
نیســت. اما بهتر بود که مسئولان فدراسیون دوومیدانی 

و کمیته ملی المپیــک زودتر از اینها، همان 
زمانی که برای اعزام فصیحی به المپیک به 
جمع بندی رسیدند، شفاف عمل می کردند تا 
این جنجال هــا و اظهارنظرهای ضد ونقیض 
به وجود نیاید. در اینکه فرزانه فصیحی جزء 
چهره های مطــرح دوومیدانی زنان ایران در 
چند ســال اخیر بوده هم هیچ شکی نیست 
اما پرواضح اســت کــه نه او و نــه ریحانه 
مبینی نمی توانند هیچ شانسی در این بازی ها 
داشته باشند و فقط بحث حضور آنها مطرح 
است. مهم ترین مسئله در این داستان بحث 
صداقت و راســتی آزمایی بود که از ســوی 

مسئولان ظاهرا رعایت نشده است.
تنها کســی که دربــاره انتخاب فصیحی 
به عنــوان نماینــده اعزامــی بــه المپیــک 
اظهار نظــر درســت و بی پــرده ای داشــت، 
نصراالله سجادی،  سرپرســت کاروان ورزش 
ایــران در المپیک توکیو بود. او به «شــرق» 
گفت: «ما هیچ نقشــی در انتخاب نفــرات نداریم. همه 
کارها بر عهده خود فدراسیون هاست. خودشان فصیحی 

را معرفی کردند».
شــنیده ها حاکی از این اســت، مجید کیهانی، رئیس 
اســبق فدراســیون دوومیدانی کــه در حال حاضر عضو 
هیئت اجرائی کمیته ملی المپیک است، به خاطر  نفوذی 
که در این مجموعه دارد، رایزنی های لازم را برای گرفتن 
ســهمیه اعطایی دو  ۱۰۰ متر زنان انجــام داده و از آنجا 
که شایعه شده فرزانه فصیحی از ورزشکاران نزدیک به 

اوست، این سهمیه را برایش در نظر گرفته است.
دارنده دو مدال نقره و برنز رقابت های داخل ســالن 
آســیا دو، سه سالی می شود که با حضور در صربستان و 
عقد قرارداد با باشگاه پارتیزان بلگراد، تمرینات خودش 
را در پایتخت این کشــور دنبال می  کند. فصیحی در این 
مدت از حمایت های مالی کمیته ملی المپیک بی نصیب 
نبوده و توانســته با کمک های این مجموعه، بخشــی از 
هزینه های رفت و آمد خود به بلگــراد را تأمین کند. او با 
حضور در تورنمنت های بین المللی صربستان این شانس 
را پیدا کرد که به جمــع امتیازاتش در رده بندی جهانی 
اضافه کند. امتیاز دیگری که اخیرا از ســوی کمیته ملی 
المپیک برای این دونده در نظر گرفته شد، اضافه کردن نام 
او به فهرست بازی های ساحلی آسیا بود. فصیحی بعد 
از اینکه ورودی مســابقات داخل سالن جهان را گرفت، 
به همراه رضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک 
به ملاقات مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان رفت. 
سلطانی فر در آن دیدار به فصیحی گفت: «برای موفقیت 
شــما همه گونه حمایتی از جانب وزارت ورزش و کمیته 

ملی المپیک صورت خواهد گرفت».

رقابت هــای لیگ برتــر فوتبال ایــران در حالی به اوج 
حساسیت رسیده که نسل جدید سرمربیان ایرانی در حال 
دیکته اندیشه های فوتبالی شــان به طرف مقابل هستند. 
اتفــاق جالب این فصــل از فوتبال ایران حضــور مربیان 
جوان و از دور خارج شدن مربیانی سنتی است که معمولا 
بلافاصلــه بعد از قطــع همکاری با یک تیم، ســر از تیم 
دیگری درمی آوردند. در دو، ســه فصل اخیر اما این رویه 
تغییــر کرده و دیگر خبــری از مربیان همیشــگی فوتبال 
ایران که در این عرصه مو ســپید کرده بودند، نیســت. از 
آن جالب تر اینکه نســل جدید سرمربیان ایرانی هم خوب 
کار کرده و حــالا آن قدر این رویه جا  افتاده اســت که اگر 
تیمی به دنبال گزینه ای برای ســرمربیگری باشد، اولویت 
با مربیان نسل جدید فوتبال ایران است. برای روشن شدن 
وضع وجود می شــود به حضور هشت تیم بالای جدول 
رده بندی، پیش از بازی های دیشــب و امروز اشاره کرد تا 
مشخص شــود نقش ســرمربیان جوان در احیای تیم ها 
چقدر محرز بوده است. فارغ از بازی شب گذشته تیم های 
فولاد و ســپاهان، پرســپولیس فعلا در جــدول رده بندی 
صدرنشــین اســت. هدایت این تیم را یحیی گل محمدی 
بر عهده دارد که به عقیده بســیاری توانسته ردپای برانکو 
را از پرســپولیس پاک کند و تیم خودش را داشــته باشد. 
یحیی، سرمربی تیم صدرنشین لیگ برتر تازه ۵۰ساله شده 
که این ســن برای یک مربی که البته تــا همین حالا چند 
قهرمانی در کارنامه دارد، ســن جوانی محسوب می شود. 
جالب تر اما دو رقیبی هســتند که او را در جدول رده بندی 
تعقیــب می کنند؛ محرم نویدکیا و فرهــاد مجیدی. اولی 
که حتی ســنش از تعدادی از بازیکنان شاغل در لیگ برتر 
کنونی هم کمتر است! محرم این روزها با ۳۸ سال ، پدیده 
ســرمربیگری لیگ برتر ایران محسوب می شود و طبیعتا 
در فصــول بعد و با کســب تجربه بیشــتر از او در عرصه 
مربیگری بیشــتر خواهیم شنید. نفر سوم جدول رده بندی 

هم فرهاد مجیدی ۴۵ ســاله اســت که با استقلال در این 
فصل به دنبال کسب جام است. شاید کار فرهاد و تیمش 
در لیگ برتر ایران گره خورده باشــد ولی تیم او همچنان 
روی کاغذ شانس قهرمانی دارد و بسیاری از انگیزه بالای 
او برای فتح جام حذفی حرف می زنند. چهارمین تیم این 
روزهاي جدول رده بندی را هم یکی دیگر از مربیان نســل 
جدیــد فوتبال ایران هدایت می کنــد؛ علیرضا منصوریان. 
او در این فصل توانســته آلومینیوم اراک را متحول کند و 
فعلا در رتبه چهارم جدول رده بندی نگه دارد. منصوریان 
۴۹ ســاله، یکی دیگر از مربیان نســل جدیــد فوتبال ایران 
اســت که البته پیش تر سابقه مربیگری در تیم هایی مانند 
اســتقلال و تراکتور را هم از ســر گذرانده اســت. در بین 
تیم های بالای جدولی فقط یک مربی از نسل قدیم فوتبال 
ایران حضور دارد؛ امیر قلعه نویی. ســرمربی این روزهای 
گل گهر فعــلا در رده پنجم جدول ایســتاده ولی عجیب 
اینکه او با داشتن ۵۷ سال ، مسن ترین مربی شاغل در لیگ 
ایران در این فصل محســوب می شد! او در بین بالانشینان 
جدول هم بیشــترین ســن را دارد و عجیب اینکه سن او 
در دنیــای فوتبال برای مربیگری ســن جوانی محســوب 
می شــود. اتفاقا حضور قلعه نویی در این رده بندی نشان 
می دهــد چقدر مربیان نوظهور و جــوان در فوتبال ایران 
خواهان پیدا کــرده و اتفاقا آنها هم پاســخ اعتمادی که 
شــده را داده اند. در بین هشت تیم بالای جدول هنوز سه 
مربی جوان دیگر هم حضور دارند؛ جواد نکونام، رســول 
خطیبی و مهدی رحمتی. فولاد، تراکتور و پدیده به ترتیب 
در رده ششــم تا هشتم (قبل از پایان بازی های این هفته) 
قرار دارند تا ســهم مربیان جوان در این رده بندی بیشــتر 
خودنمایی کنــد. نکونام ۴۰، خطیبی ۴۲ و مهدی رحمتی 
۳۶ ساله هستند! به این ترتیب همان طور که عنوان شد امیر 
قلعه نویی با ۵۷ سال  مســن ترین مربی مدعی این فصل 

لیگ برتر محسوب می شود.

دیگر دود از کنده بلند نمى شود!

فرزانه فصیحی چطور المپیکی شد؟

روایت جنجالی یک انتخاب


